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ملیحه السادات مهدوی، 
مدیر واحد دارندگان کارت 

سپ از خدمات در حوزه کارت  
پیش پرداخت و بن کارت 

می گوید

 طراحی کارت های 
چندمنظوره متناسب

 با نیاز بازار

سیاست های بانک مرکزی ایران 
در قبال رمزارزها چیست؟  

ترویج نشدن  
در دستور کار

 گفت وگو با فائزه سادات حسینی، 
بنیان گذار مدبی در حوزه سلامت زنان 

 تابوهای اجتماعی
 موانع برابری درمان 

و سلامت
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 مازیار نوربخش ، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری 
اتاق بازرگانی تهران از اقدامات، برنامه ها و دغدغه های این 

تشکل در حوزه اقتصاد دیجیتال می گوید

شرکت های فعال در 
اقتصاد دیجیتال 

راه خود را باز می کنند

نگاهی به دموکراتیک ترین بخش انتخابات نظام صنفی رایانه ای

آیا استشهادیه لازم است؟
   عکس:  نسیم اعتمادی

یک اتفاق کم سابقه 
تأثیرگذار و تحول آفرین

 جایگاه نصر با مصوبه 
مجلس محکم تر شد

تثبیت نقش 
سازمان نصر  

در برنامه هفتم

سید حسن هاشمی، رئیس 
سازمان نظام صنفی رایانه ای 

کشور از تلاش خبرگان 
صنعت فاوا برای تصویب 

بند الحاقی ۱ ماده ۱۰۷ 
لایحه برنامه توسعه 

می گوید

حسین اسلامی، رئیس 
هیئت مدیره سازمان نظام 
صنفی رایانه ای استان تهران 
تاکید می کند سازمان 
نصر آماده است که 
خدمات بیشتری را 
به دستگاه های 
اجرایی ارائه دهد
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حــدود دو ماهــی اســت کــه از فراینــد ثبت نــام 
نامزدهای عضویت در هیئت مدیره سازمان نظام 
صنفــی رایانــه ای می گــذرد و در آخریــن خبر نیز 
شنیدم که زمان تکمیل استشــهادیه نامزدهای 
حاضر در این رقابت ها تا ۱۲ آبان ماه تمدید شده 

است.
یکی از اتفاقات خوبی که در فرایند انتخابات نصر 
رخ می دهد همین استشهادیه است. نامزدهای 
حضور در انتخابات برای ورود به لیســت نهایی، 
طبــق بنــد 4 مــاده ۱0 اساســنامه ســازمان مبنی 
بر »داشــتن حســن شــهرت اجتماعی، شغلی، 
عملی، حرفه ای و عدم اشتهار به فساد اخلاقی« 
به تاییــد 5 درصد واجــدان حــق رأی در نصر نیاز 
دارند. طبق آماری که سازمان نظام 
صنفی رایانه ای اســتان تهران ارائه 
داده، ۲80۱ شــرکت دارای مجــوز 
فعالیــت معتبر هســتند کــه برای 
تاییدیه پنج درصــدی حداقل باید 
۱4۱ شــرکت، فرد مــورد نظــر را برای 

حضور در انتخابات تایید کنند.
در این میان برخی عنوان می کنند 
کــه قــرار دادن چنیــن فراینــدی در 
انتخابات ناعادلانه اســت و برخی 
دیگر بیــان می کننــد، بنیان گذاران نصــر هیچ گاه 
تصــور نمی کردند که تعــداد شــرکت های حاضر 
در این نهاد صنفی به حدی افزایش پیدا کند که 

افراد مجبور به اخذ تأییدیه از ۱4۱ شرکت شوند.
سؤال اصلی که در این  بین پیش می آید، این است 
که آیا قراردادن چنین فرایندی دموکراتیک است؟
پاسخ یک کلمه ای به این پرسش بله است. شاید 
بتوان گفت بنیان گذاران نصر یکی از مترقی ترین 
فرایندهــای دموکراتیــک در انتخابــات دنیــا را در 

اساسنامه این نهاد صنفی قرار داده اند.
هم اکنون در تعداد زیادی از کشــورهای دنیا، حد 

نصاب حضور احزاب در پارلمان ها، اخذ حداقل 5 
تا ۱0 درصد از آرای عمومی است تا احزاب بتوانند 
وارد پارلمان شــوند. احزاب اگر نتوانند این میزان 
رأی را اخذ کنند، حتی نمایندگان پیروز آن حزب در 
مناطق مختلف نیز نمی توانند وارد پارلمان شوند.

راه دور نمی رویــم؛ در ترکیــه همســایه غربــی 
کشــورمان احزاب بــرای ورود به پارلمــان نیازمند 
حداقــل ۱0 درصــد آرا هســتند و برخــی احــزاب 
هنگامی که موقعیــت خــود را در خطر می بینند 
قبــل از انتخابــات وارد ائتــلاف بــا ســایر احــزاب 

می شوند.
مثال دیگــری که می تــوان در این  خصــوص زد به 
انتخابات آمریکا باز می گردد که تا حدی برای مردم 
ایران که در دوره گذشته، ایالت به ایالت نتایج آن 
را دنبال می کردند آشناســت؛ باید گفــت در این 
انتخابات اگر نامزدی نتوانــد حداقل یک درصد 
از آرا را بــه خــود اختصــاص دهــد، اجــازه حضور 
در مناظره هــای تلویزیونــی در آمریــکا را نخواهد 

داشت.
بنابرایــن، شــاید بســیاری مطــرح کننــد کــه ایــن 
فرایندی بیهــوده در انتخابات جایــی مانند نظام 
صنفــی رایانــه ای کشــور اســت؛ امــا بایــد توجــه 
داشــت، اگــر فــردی قصــد دارد وارد کارزار هــر 
انتخاباتی شــود و بــه حــدی در صنف شــناخته 
شده نباشد که بتواند تأییدیه حداقل 5 درصد از 
واجدین شرایط برای رأی دادن را کسب کند، پس 

دلیلی برای ورود به انتخابات ندارد. 
بنابراین، اول باید خرسند بود که تعداد حاضرین 
در صنف به حدی افزایش پیدا کرده که برای اخذ 
استشهادیه، حداقل نیازمند ۱4۱ شرکت باشید و 
باید امیدوار بود اعضای صنف این روند رو به رشد 
را ادامــه دهند؛ بایــد بــه دموکراتیک ترین بخش 
انتخابات نصر احترام گذاشت تا پایه های آینده 

آن مستحکم باقی بماند.  
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گزارشششماههفعالیتتپسیدرسامانهکدالنشانمیدهد

 وصول ۴۷۱ میلیارد تومان درآمد

مجلسقوهقضائیهرامکلفکرد

 الکترونیکی شدن اسناد مالکیت و 
پرونده های قضایی

گزارش فعالیت شش ماهه تپســی منتهی به ۳۱ شهریور 
۱40۲ در کــدال منتشــر شــده اســت. طبــق ایــن گــزارش، 
تپســی در دوره شــش ماهه امســال، 4۷۱ میلیــارد تومــان 
درآمــد کســب کــرده کــه در مقایســه بــا دوره شــش ماهه 
مشابه سال گذشته بیش از 8۳ درصد رشد داشته است.
ایــن در حالــی اســت کــه بررســی گــزارش کــدال از درآمد 
شناســایی تپســی در شــش ماهه ســال گذشــته نشــان 
می دهــد کــه ایــن شــرکت در شــش ماهه منتهــی بــه ۳۱ 
شــهریور ۱40۱ معــادل ۲5۷ میلیــارد تومان درآمد کســب 

کرده است.
تپسی اولین استارتاپ ایرانی حاضر در بازار سرمایه است 
که بررسی گزارش کدال از درآمد شناسایی این شرکت در 
شــش ماهه منتهی به شــش ماه نخســت امســال نشان 
می دهــد، در این مدت معــادل 4۷۱ میلیــارد تومان درآمد 

کسب کرده و برآورد می شود درآمد شش  ماه دوم سال آن 
به ۷۳۲ میلیارد تومان برسد.

همچنین ســود عملیاتی تپســی با رشــد ۲44 درصدی از 
۳0 میلیــارد تومــان در شــش ماهه اول ســال ۱40۲ به ۱0۳ 
میلیارد تومان در شش ماهه اول سال ۱40۲ رسیده است.
عمــده  درآمد تپســی نیــز از محــل کمیســیون دریافتی از 
رانندگان است که مبلغ این درآمد در شش  ماهه نخست 

امسال معادل 44۹ میلیارد تومان بوده است.
جالب است بدانید هزينه ماليات بر درآمد تپسی نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل ســه برابر شــده اســت. هزینه 
مالیات بــر درآمــد ایــن شــرکت در دوره مالی ۳۱ شــهریور 
۱40۱ رقمــی معــادل 5.5 میلیــارد تومان بوده کــه این عدد 
در دوره مالی شــش ماه نخســت امســال به ۱5.5 میلیارد 

تومان رسیده است.

مجلس شورای اســلامی، روز چهارشــنبه ۳ آبان با تصویب 
بندهای )الــف( و )ب( ماده ۱08 لایحه برنامه هفتم توســعه، 
قوه قضائیــه را مکلف کــرد با ایجــاد زیرســاخت های لازم در 
طول سال های برنامه نسبت به صدور تمامی اسناد مالکیت 
)به اســتثنای وســایل نقلیه موتوری( به صورت الکترونیکی 
پایــگاه ملــی اســناد و امــلاک حدنــگاری کشــور اقــدام کند. 
قــوه قضائیــه و وزارت دادگســتری همچنین مکلف شــدند 
پرونده های کاغذی را طی برنامه هفتم الکترونیکی کنند. از 
دیگر تکالیف قوه قضائیه ایجاد سامانه »شفافیت عملکرد 

وکلا و کارشناسان رسمی« بود.
بر اساس بند )الف( ماده ۱08 لایحه برنامه هفتم توسعه، قوه 
قضائیه باید مزایده های شــعب اجرای احکام، دوایر اجرای 
ثبت و تصفیه امور ورشکستگی را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار کند. وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز موظف است امکان برگزاری این مزایده ها را در 

این سامانه فراهم سازد.
همچنیــن قــوه قضائیــه بایــد بــر اســاس بنــد )ب( بــا ایجاد 
زیرســاخت های لازم در طــول ســال های برنامــه نســبت به 
صدور کلیه اسناد مالکیت )به استثنای وسایل نقلیه موتوری( 
به صورت الکترونیکی پایگاه ملی اسناد و املاک حدنگاری 
کشور اقدام کند. مفاد سند مالکیت صادره در سامانه ابلاغ 
قوه قضائیه به مالک ارسال و مراتب با ارسال شناسه یکتای 

سند مالکیت به مالک پیامک می شود.

 نمایندگان مجلس شورای اســلامی همچنین قوه قضائیه 
و وزارت دادگســتری را مکلف به ایجاد ســامانه »شــفافیت 

عملکرد وکلا و کارشناسان رسمی« کردند.
محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق در توضیح این 
بند گفت: »تاکنــون در حوزه مربوط به وکلا هیچ شــفافیتی 
از عملکرد آنها نداشتیم و نمی دانســتیم در این بخش چه 
مبالغی اخذ شده و چه میزان رضایتمندی از مردم وجود دارد. 
بنابراین این سامانه باعث می شــود مردم عملکرد وکلا را در 
سامانه ای مشاهده کرده و براساس آگاهی کسب شده در این 

بخش تصمیم گیری کنند.«
استفاده از هوش مصنوعی در روند رسیدگی به پرونده ها

نمایندگان مجلس در جریان بررسی جزئیات لایحه برنامه 
هفتم توسعه، با بند )الف( ماده ۱۱۳ موافقت کردند. در این 
بند مقرر شده تا پایان سال دوم اجرای برنامه در انجام اموری 
از قبیل ارجاع پرونده، تعیین وقت و اتخــاذ تصمیم در امور 
فاقد پیچیدگی قضایی از هوش مصنوعی استفاده شود. البته 

هوش مصنوعی رأی صادر نمی کند.
 بند )ب( ماده ۱۱۳ از دیگر بندهای مصوب امروز مجلس بود 
که نمایندگان با این بند با ۱58 رأی موافق، 5 رأی مخالف و 5 
رأی ممتنع از مجموع ۱۹۶ نماینده حاضر در جلسه موافقت 
کردند. براساس این بند، نمایندگان مجلس وزارت دادگستری 
و قوه قضائیه را مکلف کردند تا پرونده های کاغذی را طی برنامه 

هفتم الکترونیکی کنند. میثمسلیمانی
سردبیر

msr52004
@gmail.com
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کمک اسنپ به کودکان پروانه ای
 اسنپ مبلغ 8۷8 میلیون تومان 
بــرای تأمیــن هزینه هــای درمــان و داروی 
هزار و ۳۲ کــودک پروانه ای بــه خانه ای بی 

پرداخت کرده است.

دونگی فیروزه ای شد 
گــروه مالــی »فیــروزه« اقــدام بــه 
ســرمایه گذاری در »پلتفــرم تأمیــن  مالــی 

جمعی دونگی« کرد.

وام ۳00 میلیونی بانک ملی
در طــرح  مهربانــی بانــک ملــی 
متقاضیــان وام می تواننــد در زمــان 
کوتاهــی تــا ســقف ۳00 میلیــون تومان 
با یک ضامــن و بــا کارمــزد 4 درصد وام 

دریافت کنند. 

اسپیس ایکس مکلف به 
همکاری با ایران شد 

 در آخرین جلسه »هیئت مقررات رادیویی 
اتحادیــه بین المللی مخابــرات« یــا همان 
RRB، شــرکت اســپیس ایکــس مکلف به 
همکاری بــا جمهوری اســلامی ایــران برای 
ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای خود شد.

سرویسابریپارسازخدمت
جدیدشرونماییکرد

همکاری سرور 
پارس با تمام 

دیتاسنترهای کشور

اتاقبازرگانیتهرانخبرداد

اخذ مجوزهای کسب وکاری از طریق درگاه ملی مجوزها با کمک اتاق

فلایتودی؛پلتفرمآنلاینخریدبلیتازجدیدترینخدماتخودرونماییکرد

 کی کجا؛ محصولی برای ارائه پروازهای اقتصادی

بــه گــزارش اتــاق بازرگانــی تهــران، ایــن نهــاد در ادامه 
تلاش های خود برای توسعه خدمات کاربردی به اعضا 
و فعالان اقتصادی، امکان ثبت نام برای دریافت انواع 
مجوزهــای مرتبط با حــوزه کســب وکار از طریــق درگاه 

ملی مجوزها را فراهم کرد. 

بــه ایــن ترتیــب، فعــالان اقتصــادی بــا مراجعــه بــه 
پنجره واحــد فیزیکی کســب وکار اتاق تهــران واقع در 
ســاختمان مرکزی این اتاق، می تواننــد از این خدمت 

بهره بگیرند. 
فعالان بخــش  خصوصــی و اعضای اتــاق تهــران برای 

جلوگیــری از اتــلاف زمــان و هزینــه، می توانند بــه اتاق 
بازرگانی تهــران مراجعه کــرده و تمام مراحــل )صفر تا 
۱00( ثبت نام و دریافت مجوز از ســازمان ها و نهادهای 
مختلــف صادرکننــده مجــوز را بــه کارشناســان اتــاق 

بسپارند و از راهنمایی آنان بهره مند شوند.

فلای تودی پلتفرم آنلاین خرید بلیت هواپیما، قطار و رزرو 
هتل، هم زمان با رونمایی از سایت جدید خود، محصولی 
به نام »کیِ کجُــا« را برای اولین بــار در ایــران معرفی کرده 
است؛ سرویسی که می تواند پروازهای اقتصادی را برای 
کاربران پیدا کند. این سرویس، با تمرکز بر ایجاد شرایط 
ســفر مقرون به صرفــه و در دســترس قرار گرفتــن بلیت 
ارزان هواپیما، برای قشر بیشتری از مسافران ارائه شده 

است.

 کیِ کجُا چیست؟ 
کی کجا یک ســرویس جست وجوی پیشــرفته است که 
امکان خرید ارزان ترین پروازهــای داخلی و خارجی را در 
بازه های زمانی مختلف فراهم می کنــد؛ یک راه حل برای 
کســانی که به دنبال بلیت ارزان هواپیما هستند. با این 

سرویس شما می توانید به تمام پروازهای ارزان سرتاسر 
جهان به صورت یکجا و هم زمان دسترسی داشته باشید.
فلای تــودی بــا شــعار »ارزان تریــن پروازهــا به هــر کجا با 
کی کجا« ایــن محصول را طــوری طراحی کرده کــه روزانه 
بیش از ۱00 میلیون بلیت را بررسی می کند و بلیت ارزان 

هواپیما را در اختیار کاربر قرار می دهد.

 چگونه می توان از کی کجا استفاده کرد؟
حالت های مختلفی برای استفاده از کی کجا وجود دارد. 
شما می توانید فقط با وارد کردن مبدأ )بدون نیاز به ورود 
اطلاعات مرتبط با مقصد و تاریــخ(، ارزان ترین پروازها را 
مشــاهده کنید. در صورتی که مبدأ و مقصد خود را وارد 
کنید، پروازهای ارزان در بازه های زمانی مختلف به شــما 
نمایــش داده می شــود. همچنیــن در صــورت وارد کردن 

مبدأ و تاریخ، این ســرویس بلیت ارزان مقاصد مختلف 
در بازه زمانی مورد نظر شما را ارائه می دهد.

بــرای جســت وجوی دقیق تــر هــم امــکان اســتفاده 
یــا  از فیلترهــای مختلــف ماننــد بلیــت یک طرفــه 
رفت وبرگشــت، کلاس پــروازی، تعیین محــدوده قیمت 
بلیــت، مدت زمــان پــرواز و تفکیــک مقاصــد داخلــی و 

خارجی وجود دارد.

 کی کجــا؛ قابــل دســترس در وب ســایت و 
اپلیکیشن فلای تودی

فلای تودی محصــول کی کجا را بــرای ســهولت در خرید 
بلیت ارزان هواپیما در هر زمان و به هر مقصدی رونمایی 
کــرده اســت. ایــن ســرویس هم اکنــون در وب ســایت و 

اپلیکیشن فلای تودی در دسترس قرار دارد. 

ســرور پارس از خدمات ابری خــود با نام »پارس هاســت« با 
هویت بصری تازه رونمایی کرد. نشست خبری این رونمایی 

با حضور »علی کتابی«، مدیر عملیاتی و »شادی 
بابادی«، مدیــر مارکتینگ این مجموعــه برگزار 

شد.
گفتنی است سرور پارس از سال ۱۳8۳ فعالیت 
خــود را بــا هــدف ارائــه خدمــات وب آغــاز کــرده 
اســت. این شــرکت برای نخســتین  بار در سال 
۱۳۹۱ روی بستر داخلی سرور ارائه داد. در سال 
۱۳۹4 ایــن مجموعه در مواجهه با یک مشــکل 
فنی، برای مدتی نتوانست از دامنه سرور پارس 
اســتفاده کند و در نتیجــه آن »پارس هاســت« 

را راه انــدازی کرد. در ابتدای ســال ۱40۱ مشــکل فنــی دامنه 
سرور پارس رفع شــد. اکنون هاب اصلی این شرکت »سرور 

پارس« معرفی می شود و سایر سایت ها مانند پارس هاست، 
زیرمجموعــه ســرور پارس هســتند و بــا برند جداگانــه خود 
فعالیت می کننــد. علی کتابــی، مدیر عملیاتی 
ســرور پارس در این خصوص کــه در زمان ایجاد 
اختلال در زیرساخت هایی همچون برق، چگونه 
با مشکلات روبه رو می شوند، گفت: »مشکلات 
زیرســاختی باعث شــد ما سیاســت خــود را به 
گونــه ای تنظیم کنیــم کــه در هنگام مشــکلات 

زیرساختی با قطعی کامل روبه رو نشویم.«
کتابــی در ادامــه صحبت هایــش بــا اشــاره بــه 
فیلترینگ گســترده ای که در شــهریورماه سال 
پیش اتفاق افتاد، اظهار داشت: »فیلترینگ برای 
ما هم نقطه مثبت داشت و هم منفی. نقطه مثبت آن این بود 
که برخی از افراد به سرورهای مجازی نیاز پیدا می کردند که 

برای پیشبرد کار خود از آن استفاده کنند و این مسئله برای 
ما سود ملی داشــت. اما از عمده مشــکلاتی که فیلترینگ 
بــه وجــود آورد می تــوان به ایــن اشــاره کرد کــه برای مثــال در 
کوچک ترین به روزرسانی یک افزونه وردپرس ما با مشکلات 
بسیاری مواجه می شدیم.« او در ادامه در خصوص حملات 
ســایبری به ســرور پارس توضیح داد: »در هر مــاه حداقل با 
یک حمله روبه رو هستیم. اما توجه ما بیشــتر روی بزرگی و 
مقیاس حمله است تا تعداد حملات. همچنین گفتنی است 
 ddos حملات سایبری ای که به ما می شود بیشتر از جنس
است؛ به این معنی که ترافیک سنگینی به سمت شبکه ما 
فرستاده می شود تا شبکه را دچار اختلال کند. این حملات 
نیز عمدتاً به دلیل نبود پهنای باند، پیش از اینکه به سرورهای 
ما برسند، خود دچار مشکل می شوند و بسیاری از آنها به این 

دلیل اصلاً مشکلی برای سرورهای ما به وجود نمی آورند.«

بهنازملکی
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

تمامیدستگاههایاجراییمکلفبهتهیهبرنامهتحولدیجیتالشدند

تثبیت نقش سازمان نصر کشور 
در برنامه هفتم توسعه

تمام دستگاه های اجرایی مکلف شدند نسبت 
به تهیه برنامه تحول رقومی )دیجیتال( به همراه 
سازوکارهای تأمین مالی آن منطبق با پیشنهادها 
و توانمندی های اجرایی بخش غیردولتی اقدام 
کرده و آنها را به تصویب هیئت وزیران برسانند.

نمایندگان مجلس روز چهارشــنبه، ۳ آبان و در 
ادامه بررســی گزارش کمیســیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتــم توســعه، بند الحاقــی ۱ مــاده ۱0۷ 
لایحه برنامه را به تصویب رســاندند و براساس 
آن دســتگاه ها را مکلف کردند تا پایان سال اول 
اجرای برنامه هفتم، نسبت به تهیه برنامه تحول 

رقومی )دیجیتال( بخش خود اقدام کنند.
بر اساس بند الحاقی ۱ به منظور ارتقای بهره وری 
و افزایــش ســهم اقتصــاد رقومــی )دیجیتــال(، 
کلیه وزارتخانه ها، سازمان های برنامه و بودجه، 
اداری و اســتخدامی، حفاظت محیط زیست، 
بانــک مرکــزی و معاونــت علمــی و فنــاوری 
ریاست جمهوری کشور مکلف هستند تا پایان 
سال اول اجرای این برنامه، نسبت به تهیه برنامه 
تحول دیجیتال بخش خود و طرح های پیشران 
به همــراه ســازوکارهای تأمین مالــی آن منطبق 
با پیشــنهادها و توانمندی هــای اجرایی بخش 
غیردولتی اقدام کرده و آنها را به تصویب هیئت 

وزیران برسانند.
همچنیــن گــزارش پیشــرفت ایــن بنــد بایــد 
به صورت سالانه به شورای عالی فضای مجازی و 

مجلس ارائه شود.

 نقش نظــام صنفی رایانه ای کشــور در 
تصمیم گیری ها

در تبصره این بند آمده که سازمان نظام صنفی 
رایانــه ای کشــور موظف اســت بــا بهره گیــری از 
حداکثر تــوان کلیه تشــکل های فعــال در حوزه 
فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات نســبت بــه ارائه 
برنامه پیشــنهادی تحــول و ارتقای بهــره وری با 
اســتفاده از فناوری اطلاعات و هوشمندســازی 
هر یک از بخش ها اقدام کرده و آن را به دستگاه 
اجرایی ذی ربط ارائه دهد. دستگاه های اجرایی 
نیز وظیفــه دارنــد در تدویــن برنامه هــای تحول 

رقومی )دیجیتال( خود این طرح های پیشنهادی 
را لحاظ کنند.

همچنین نمایندگان مجلس شــورای اســلامی 
پــس از مخالفــت بــا اصــل بنــد »ح« مــاده ۱0۷ 
لایحه برنامه، این بند را به منظور بررسی مجدد 

به کمیسیون تلفیق ارجاع دادند.
در بند »ح« مــاده ۱0۷ لایحــه آمده بــود که یک 
سال پس از لازم الاجرا شدن این قانون از دریافت 
هرگونه مدرک یا مستند مرتبط با پایگاهای داده 
و اطلاعات پایه کشــور موضوع مــاده )۱0( قانون 
مدیریت داده و اطلاعات ملی به  صورت دستی 
یا الزام به بارگذاری توسط کاربران خودداری کنند. 
متخلف از اجرای این بند مشمول مجازات ماده 

)۹( قانون مذکور می شود.

 پیگیری سازمان نصر کشور نتیجه داد
به گزارش روابط عمومی ســازمان نظام 
صنفی رایانه ای کشــور، تبصره ایــن الحاقیه که 
اکنون بــا تصویب نماینــدگان مجلس بــه ماده 
۱0۷ برنامه هفتم توسعه افزوده شده، مطالبه ای 
است که در اولین نشست خبرگان صنعت فاوا، 
که با اهتمام رئیس و دبیر کل سازمان نصر کشور 
برگزار شــد، مطــرح شــده بــود و بــا پیگیری های 

صورت گرفته، اکنون به ثمر نشسته است.
براساس این گزارش، ارائه نظرات و پیشنهادات 
کارشناسی از سوی سازمان نصر کشور و خبرگان 
این عرصه، در نهایت متولیان دولت و نمایندگان 
مجلــس را مجاب کرد کــه بایــد در برنامه هفتم 
توسعه برای تحقق »ارتقای بهره وری و افزایش 
ســهم اقتصاد رقومی«، از ظرفیــت و توانمندی 
بخــش خصوصــی بــه بهتریــن شــکل ممکــن 
استفاده کرد. بر همین اساس، در جلسه علنی 
مجلس، این مطالبه بخش خصوصی به عنوان 
بند الحاقی ماده ۱0۷ لایحه برنامه هفتم گنجانده 
شــد تا با تأیید شــورای نگهبان به قانون تبدیل 
شود. در این جلسه نمایندگان با بند الحاقی یک 
بند »ح« ماده ۱0۷ این لایحه با ۱۳8 رأی موافق، 
۳۱ رأی مخالــف و ۱۲ رأی ممتنع از مجموع ۲00 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

روز چهارشنبه، سوم آبان نمایندگان مجلس بند الحاقی ۱ 
ماده ۱0۷ لایحه برنامه را به تصویب رساندند و بر اساس آن 
دستگاه ها را مکلف کردند تا پایان ســال اول اجرای برنامه 
هفتم، نســبت به تهیــه برنامه تحــول رقومــی )دیجیتال( 

بخش خود اقدام کنند.
سید حسن هاشمی، رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای 
کشور در مورد نقش نصر در تصویب این الحاقیه توضیح 
می دهد: »مطالبه قرار گرفتن این الحاقیه در لایحه برنامه 

توسعه از سوی ســازمان نصر مطرح شــد و در 
شــکل گیری آن، حلقــه خبــرگان صنعــت فاوا 
نقــش داشــتند. ما ایــن جمــع را طــی ماه های 
اخیر شــکل دادیم که علاوه بــر برخی اعضای 
شورای مرکزی ســازمان، رؤسای ادوار و جمعی 
از نخبــگان صنعــت فــاوا هــم در آن عضویت 
دارند. همچنین تعامل خوبی با وزارت ارتباطات 
شکل داده ایم و این باور تقویت شده است که 
سازمان نصر به عنوان بزرگ ترین و فراگیرترین 
تشکل بخش خصوصی صنعت فاوا، باید در 

تصمیم ســازی های حوزه فنــاوری اطلاعات کشــور اثرگذار 
باشد.«   وی درباره تلاش های ســازمان نصر برای تصویب 
ایــن الحاقیه می گویــد: »ما در بیســتم تیرماه جلســه اول 
حلقه خبرگان فاوا را برگزار و متــن الحاقیه ماده ۱0۷ برنامه 
هفتم توســعه را مصوب کردیــم. در همان روز، در حاشــیه 
مراسم روز فناوری اطلاعات، آن را به دکتر قالیباف، رئیس 
مجلس که مهمان ویژه مراسم بود ارائه دادیم. من هم در آن 
مراسم طی سخنرانی کوتاهی که داشــتم، این درخواست 
را از دکتر قالیباف مطرح کردم که پیشــنهاد ســازمان نصر 
در لایحه برنامه هفتم توســعه لحاظ شــود. خوشبختانه 
تعامل بسیاری خوبی ایجاد شد و پیشنهاد ما بعد از کمی 
اصلاحــات و اعمال نظر مجلــس که البته حلقــه خبرگان 

هم آن را تأیید کردند، مجدد ارائه شد و خوشبختانه امروز 
بــا رأی نماینــدگان محتــرم مجلــس در جلســه علنــی، به 
تصویب رسید.«   هاشمی اشاره کرد که اولین بار است که 
چنین پیشنهادی از سوی سازمان نصر ارائه و با همراهی 
دولت و مجلس، در برنامه های کلان کشور، از جمله برنامه 
هفتم توســعه لحــاظ می شــود. او ادامــه داد: »با تصویب 
این الحاقیــه، ســازمان نصر به عنــوان نهــاد قانونی بخش 
خصوصی صنــف فاوا کــه مــورد تأییــد و اعتمــاد مجلس 
شورای اسلامی نیز هست، نظرات تخصصی 
و راهبردی خــود را در حوزه تحــول دیجیتال به 
دســتگاه های اجرایی ارائه خواهــد کرد و نقش 
کلیدی بر عهــده خواهد داشــت. اینکه با نظر 
مجلــس، تشــکل بخــش خصوصــی در کنــار 
دولت قرار می گیرد و پیشنهادهای خود را برای 
تدوین برنامه های تحول دیجیتال دستگاه های 
اجرایــی ارائــه می کنــد، یــک اتفــاق کم ســابقه 
در این حــوزه و البتــه بســیار اثرگذار اســت که 
می توانــد تحول آفریــن باشــد. این اعتمــاد به 
بخــش خصوصــی تخصصــی، آن هــم در برنامــه 5ســاله 

توسعه، امیدوارکننده است.« 
 به گفته هاشــمی ســازمان نصر انتظار دارد پس از تبدیل 
شــدن این لایحه به قانــون و ابــلاغ آن، دولــت و مجلس بر 
اجرای آن نظارت دقیق داشته باشند. او می افزاید: »ما این 
توان و ظرفیت را به طور کامل در سازمان نصر داریم که برای 
دستگاه های اجرایی مختلف، برنامه های کاربردی و راهبردی 
تحول دیجیتال را تدوین و پیشنهاد کنیم. اما نکته مهم این 
است که هم دســتگاه های اجرایی با ســازمان نصر تعامل 
خوبی برای تدوین این پیشنهادات و استفاده از آن را داشته 
باشند و مجلس شورای اسلامی و نمایندگان محترم بر روند 

اجرای آن به طور دقیق نظارت کنند.«

یک اتفاق کم سابقه 
تأثیرگذار و تحول آفرین
سیدحسنهاشمی،رئیسسازماننظامصنفیرایانهای

کشورازتلاشخبرگانصنعتفاوابرایتصویببند
الحاقی۱ماده۱۰۷لایحهبرنامهتوسعهمیگوید
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

مرضیه محمدزاده، تهیه کننده پادکست »دراما« معتقد است که 
مخاطبان در ایران به محتوای رایگان عادت کرده اند

پادکست 
می تواند کسب وکاری با درآمد بالا باشد

گوش ها را باید شست

تاثیری که صداها روی زندگی زنان دارند
 آیا تاکنون تصور کرده اید که صداهای 
اطــراف مــا چقــدر می تواند در مســیر 
شــغلی و جایــگاه مــا در کســب و کار تاثیــر 
بگذارد؟شــاید ایــن جمله بــرای بســیاری از ما 
عجیب به نظر برسد. اما بی شک برای مادران 
شــاغل ایــن یــک گــزاره  کامــاً آشــنا و ملموس 
است. صدای بچه ها، گریه  نوزادان و صداهایی 
کــه حیــن بــازی راه می اندازنــد بــه طور کلــی با 
فضای شغل و کسب وکار ناهم خوان است. به 
نحوی که اگر در یک محیط کاری جدی، صدای 
بچــه ای به گــوش برســد، کســب و کار جدیت و 
جایگاه خود را از دست می دهد. چندی پیش 
در یکی از مراکز پزشــکی کشــور بــرای چندین 
ســاعت در صــف انتظــار بــودم؛ انتظــار بــرای 
دریافت خدماتی که مخصوص بزرگسالان بود 
و به طور معمول کودکــی در آن فضا رفت وآمد 
 نداشــت. امــا در تمام ایــن مدت صــدای نازک 
نوزادی به گوشــم می خورد. مدتــی برایم با این 
تصور که کودک بیمار است و یا والدینش برای 
اخــذ خدمــات بــه آن مرکــز مراجعــه کرده انــد، 
گذشــت. اما صــدا بیشــتر از حد انتظــار طول 
کشــید. وقتی نوبت به من رسید متوجه شدم 
تکنیسین اصلی خدمات که تخصص مهمی 
هم داشت مادر کودک بود و چندین ساعت را 
در روز بــا فرزنــدش در محیــط کار می گذراند و 

البته مادربزرگ نیز همراه شان بود.

 موقعیت عجیبی بود. اما در زمانبندی 
و خدمت رســانی بــه مراجعیــن خللی 
ایجــاد نمی کــرد و اتفاقاً یکــی از مراکز شــلوغ و 
پرمراجعه  تهران محسوب می شد. اما چه چیز 
فضــا را برای مــن عجیب کــرده بــود؟ تعصب و 
چهارچوب هــای کهنــه ای کــه بــه صــورت 

ناخوداگاه در ذهن من قرار  داشت و البته من در 
ایــن بحــث تنهــا نیســتم. تحقیقــی کــه بــه 
مناســبت روز جهانــی مــادر در ایــام کرونــا در 
شرکت گوگل انجام شده بود، نشان می داد که 
تمامی مادران به دلیل وجود صدای بچه ها در 
اطراف شان تمایل کمتری داشتند که میکروفن 
خود را در زمان جلسات آناین باز و در مباحث 
مشــارکت کنند؛ بســیاری از آنان هــم به دلیل 
وجود صــدای بچه هــا، کمتر شــنیده  و یا کمتر 

جدی گرفته  می شدند.

 گاهــی اوقــات تعصبــات مــا آنچنــان 
بــدون رنگ و بــو در وجــود مــا رخنــه 
می کند که به هیچ وجه متوجه نمی شــویم چه 
عوامــل ســاده ای مــا و یــا همــکاران مــا را از 
پیشــرفت شــغلی دور می کنــد. حضــور یــک 
کودک ۱۶ماهه در کنار مادرش می توانست یک 
اتفــاق کاماً عــادی باشــد، وقتــی گوش های ما 
جور دیگــری بشــنوند و زنــان و کــودکان را جزو 
لاینفک فضــای کار و اقتصــاد ببینیــم. همین 
نــگاه بــه ظاهــر ســاده، می توانــد در لایــه  کان 
شرکت ها و ســازمان ها و سیاســت گذاری آنان 

تحولات عظیمی ایجاد کند.

 اینکه زنــان را با فرزندان شــان ببینیم، 
موجب می شود، تعادل کار و زندگی و 
فرسایشــی نکــردن فضــای کار را نیــز شــاهد 
باشــیم؛ به ســاعات کاری مفید، بیشــتر دقت 
کنیم و از امکاناتی بــرای نگهداری فرزندان، که 
منجر به اســتفاده از پتانســیل فکری و کاری و 
اقتصادی زنان نیز می شــود، بهــره ببریم. برای 
شــناخت تعصبــات بایــد کنــکاش بســیار 

دقیق تری در وجود خودمان داشته باشیم.

REVIEWبررسی
I N T E R V I E W
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داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

با توجه به اینکه اتاق بازرگانی تهران از نهادهای 
قدیمــی حــوزه کســب وکار اســت و بیشــتر در 
فضاهــای ســنتی تر فعالیــت داشــته، در حــال 
حاضــر نســبت آن بــا اقتصــاد دیجیتــال بــه 
چه شــکل اســت و دلیــل تغییــر نام کمیســیون 
»اقتصــاد دیجیتــال« بــه »تحــول، نــوآوری و 

بهره وری« چیست؟ 
ایــن کمیســیون در دوره پیــش بــه عنــوان کمیســیون 

اقتصــاد نــوآوری فعــال بود و بیشــتر بــه اســتارتاپ ها و 
شرکت های نوآور در حوزه فناوری اطاعات و ارتباطات 
و اقتصــاد دیجیتــال می پرداخــت. در حــال حاضــر بــا 
ایــن تغییر نــام بــه نحــوی مأموریــت جدیدی بــرای این 
کمیسیون تعریف شده و آن این است که در بخش های 
مختلــف صنعــت چگونــه می تــوان با تحــول و نــوآوری 
موجــب افزایش بهره وری شــد. فضــای اتاق بــه صورت 
ســنتی بــه نحــوی بــود کــه بیشــتر بــا کســب وکارهای 

قدیمــی و ریشــه دار تر کار می کــرد. امــا از دوره قبــل کــه 
دوســتانی مانند شــهاب جوانمــردی، فرزیــن فردیس و 
افشین کاهی به هیئت نمایندگان اضافه شدند و این 
کمیســیون تاســیس شــد، روی فضای فکری و فعالیت 

اتاق و کمیسیون های آن تاثیر گذاشت. 

چه موضوعاتــی از حوزه فنــاوری و نــوآوری مورد 
توجه این کمیسیون قرار دارد؟

 مازیار نوربخش درباره 
نمایشگاه جیتکس مطرح 

کرد

متاسفانه بسیار 
عقب هستیم

اخیــراً در دبــی جیتکــس برگــزار شــد و 
اســتقبال کســب وکارهای ایرانــی از ایــن 
نمایشگاه به نسبت گذشته بیشتر شده 
بود؛ مازیــار نوربخش، رئیس کمیســیون 
تحــول، نــوآوری و بهــره وری اتــاق بازرگانی 
تهــران دربــاره ایــن رویــداد و موضــوع 
جــذب ســرمایه خارجــی و صــادرات برای 
کســب وکارهای داخلی و چالش های این 
مســیر می گوید: »هر بار کــه به جیتکس 
می رویــم از یــک ســو از دیــدن ایــن همــه 
پیشــرفت و نــوآوری کــه در حــوزه فنــاوری 
اتفاق می افتــد لذت می بریم اما از ســویی 
دیگر غبطــه می خوریم کــه چرا کشــور ما 
با این همــه امکانات و نیــروی متخصص 
و ســرمایه ای کــه وجــود دارد عقــب افتاده 
اســت. اســتفاده ای کــه فعــالان ایرانــی 
می تواننــد از این فضا داشــته باشــند این 
اســت کــه بــا فناوری هــای روز دنیــا آشــنا 
می شــوند و می تواننــد در آن بســتر اقدام 
به ایجــاد همکاری هایی تجــاری کنند. در 
بحث صادرات ما به هر نحوی که بتوانیم 
صــادرات خدمــت و یــا محصــول داشــته 

باشیم به نفع کسب وکارهای ما است.«
او تاکید می کند: »تجربه این ســی، چهل 
ســال اخیر نشــان داده که داشــتن درآمد 
ارزی امنیت و ثروت خوبی را برای شرکت ها 
بــه ارمغــان مــی آورد. اگــر بتوانیــم بــا آن 
اســتانداردهایی کــه در بازارهــای جهانــی 
وجود دارد، محصولات و خدمــات خود را 
عرضه کنیم قطعــاً نتایج خوبی بــه همراه 

خواهد داشت.  
مازیــار نوربخــش دربــاره چالش هــای این 
مسیر توضیح می دهد: »محدودیت هایی 
که برای ایرانی بودن وجــود دارد، همچنان 
از چالش هایی است که افراد با آن مواجه 
هستند و این چالش ها باعث می شود که 
پای واسطه ها به میان بیاید و ریسک ها و 

مسائل خاص خودش را ایجاد کند.«
او خاطرنشــان می کنــد: »در جیتکــس 
موضوع یا فناوری ای وجود نداشــت که به 
آن پرداخته نشــده باشــد و تقریباً این کار 
به بهترین شکل انجام شده بود. واقعیت 
این است که این رویداد این قدر از ما فاصله 
گرفته و جلو افتاده است که اگر ما بخواهیم 
در کشور نمایشگاهی مانند الکامپ با آن 
ســطح از کیفیت برگــزار کنیم، به ســال ها 
ســرمایه گذاری و برنامه ریزی نیاز اســت و 

متاسفانه بسیار عقب هستیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

دیجیتال راه خود را باز می کنند شرکت های فعال در اقتصاد 
مازیار نوربخش، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران در این 

گفت وگو از اقدامات، برنامه ها و دغدغه های این تشکل در حوزه اقتصاد دیجیتال می گوید
از اتاق بازرگانی تهران به عنوان یکی از قدیمی ترین تشکل های مدنی ایران نام می برند که به عنوان نماینده بخش خصوصی طی این سال ها در تلاش بوده بتواند مسائل و مشکلات مرتبط با 
این بخش را حل کند. هسته اولیه این تشکل شامل بازرگانان می شد که در ادامه و با رشد و توسعه سایر بخش های اقتصادی مانند صنعت و معدن، فعالان این حوزه ها نیز به جمع اعضای 
اتاق بازرگانی پیوستند. در چند سال اخیر، با رشد شرکت های نوآور و فعال در حوزه دیجیتال، اتاق متوجه اهمیت این فعالیت ها شد و یکی از تحول های قابل توجه در چند سال گذشته این 

مجموعه را می توان تشکیل کمیسیون »اقتصاد دیجیتال« که در دوره جدید با نام »تحول، نوآوری و بهره وری« به فعالیت خود ادامه داد. شاید بتوان اتاق بازرگانی تهران را محل مناسبی 
دانست که در آن یک ارتباط راهبردی بین شرکت های بزرگ و متقدم و شرکت های استارتاپی و دانش بنیان شکل بگیرد تا از این طریق شاهد ایجاد تحول در بخش های مختلف اقتصاد 

کشور باشیم. در ادامه گفت وگوی کارنگ با مازیار نوربخش، رئیس کمیسیون تحول، نوآوری و بهره وری اتاق بازرگانی تهران را می خوانید که در آن به دغدغه های این کمیسیون در دوره ای که 
تازه شروع شده، پرداخته است. 

I N T E R V I E W

   عکس:  نسیم اعتمادی
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رمزارز
C R Y P T O 

C U R R E N C Y

۸۵ درصد از راگ پول های 
کریپتو در سه ماهه سوم 

گزارش نشد

روند رو به رشد 
کلاهبرداری در بازار 

رمزارزها 
 بــه گفتــه حســابرس امنیــت 
بلاکچیــن، هکــن، راگ پــول ارز 
ســاده ترین  از  یکــی  دیجیتــال 
کلاهبرداری هایی اســت که می تــوان از آن 
جلوگیــری کــرد. بــر اســاس یــک گــزارش 
جدیــد، شناســایی راگ پول هــای ارزهــای 
دیجیتــال بــرای ســرمایه گذاران چنــدان 
دشوار نیست، زیرا اکثر این کلاهبرداری ها 
معمولاً دارای ویژگی های مشخص و قابل 

مشاهده هستند.

 حســابرس امنیــت بلاکچیــن، 
هکن، در آخرین گزارش با هدف 
شناسایی روند هک های رمزارزی سه ماهه 
ســوم و ارزیابــی نحــوه رویکــرد پروژه هــای 
تحت تأثیر امنیــت، دیدگاه خــود را در ۲۵ 

اکتبر منتشر کرد.
در ایــن گــزارش، توجــه ویــژه ای بــه بحــث 
راگ پول شده اســت. این نوع کلاهبرداری 
بــه این صــورت اســت که یــک تیم، پــروژه 
توکن خــود را به یکبــاره پامپ کــرده و پس 
از اینکــه قیمــت بــه میــزان قابــل توجهی 
افزایش یافت، تمام دارایی سرمایه گذاران 
را برداشــت کــرده و فــرار می کنــد. به گفته 
هکــن، راگ پول کریپتــو بیشــترین میزان 
کلاهبــرداری را در کریپتوهــا تشــکیل 
می دهــد. بــر اســاس آمــار ارائه شــده، 
۶۵ درصــد از کل  هک هــای کریپتویــی در 
سه ماهه سوم ۲۰۲۳ به راگ پول اختصاص 

داشته است.

از  یکــی  هکــن،  گفتــه  بــه   
مهم ترین روش ها برای ارزیابی 
یک پــروژه، بازبینــی کد شــخص ثالث 
مستقل اســت.  اما حتی زمانی که یک 
پروژه رمــزارزی بازبینی کــد ارائه می کند، 
کاربــران بایــد مراقــب باشــند تــا آنهــا را 
به درستی بررسی کنند، زیرا حسابرسی 
به تنهایــی همیشــه محافظــت در برابر 

کلاهبرداری را تضمین نمی کند.

 هکن خاطرنشان کرد: »این پروژه 
می تواند تحــت بازبینی کــد قرار 
گیرد و گزارش بازبینی کد داشته باشد؛ اما 
با نمــره ضعیف. با ایــن حال، کاربــران این 
موضوع را نادیده می گیرند و این واقعیت را 

که پروژه بررسی شده کافی می دانند.«

NEWSخبر

طی روزهای گذشــته با حضــور مدیرانــی از انجمن فین تک 
و انجمــن بلاک چیــن موضــوع ره نگاشــت فین تــک بانــک 
مرکزی مورد تحلیل و بررسی قرار گرفت. »عباس آشتیانی«، 
مدیرعامل انجمن بلاک چین ایران در خصوص این نشست 

گفــت: »در ایــن جلســه اعــلام شــد کــه ســند 
سیاست بانک مرکزی در حوزه فین تک که اولین 
نســخه آن در ســال ۱۳۹۸ ارائــه شــد، یــک دوره 
تغییر سیاست کلی را تجربه کرد و اکنون به سند 

ره نگاشت رسیده ایم که در حال تدوین است.«
عبــاس آشــتیانی در ابتــدا بــا قدردانــی از 
پیگیری های بانک مرکزی اظهار داشت: »جای 
تقدیــر دارد کــه همیشــه معاونــت فناوری های 
نویــن بانــک مرکــزی در موضوعاتــی کــه قصــد 
تصمیم گیری دارد، از تصمیم سازی تشکل های 
بخش خصوصی استفاده می کند و امیدواریم 

همان طور که در جلســه مطرح شــد، این موضوعــات صرفاً 
محدود به جلســه اطلاع رسانی نباشــد و نظرات مستندی 
که تشــکل های بخــش خصوصی اظهــار می کننــد، اعمال 

هم بشود.«
مدیرعامل انجمــن بلاک چین ایــران در مورد مــواردی که در 
خصوص حوزه رمزارزها در این نشســت مطرح شد، افزود: 
»در این جلســه، در حوزه اســتفاده از رمزارز استخراج شده 
برای تجارت خارجی و واردات، بانک مرکزی قصد دارد تا رویکر 
توسعه ای و ایجابی را دنبال کند. علاوه بر چانه زنی هایی که 
در این مورد وجود دارد، هنوز امید است که بانک مرکزی در 
تخصیص ارز وارداتی با رویکرد توسعه ای و حتی ایجابی به 

آن نگاه کند. « 

  تفاوت رمــزارز در گــردش و رمزارز اســتخراج 
شده

عباس آشتیانی در مورد رمزارزهای استخراج شده و رمزارزهای 
در گردش توضیح داد: »اگر بخواهیم این دو بخش را تفکیک 
کنیم، منظور از واردات با رمزارز، ارز دیجیتالی است که در بازار 

گردش دارد. بلاک چین شفافیت دارد و می توان مالکیت ها را 
مشخص کرد. اگر بخواهیم از این رمزارزها برای تهاتر در سطح 
بین المللی اســتفاده کنیم، باید بــه آن توجه ویژه ای داشــته 
باشیم، زیرا این بخش حجم بازار بزرگ تری نسبت به رمزارز 

استخراج شده دارد. «

  رمزارزها مرگ ندارند
مدیرعامل انجمــن بلاک چین ایران با اشــاره به 
موضوع ســوم کــه بــازار تبــادل در داخل کشــور 
بود، اذعان کــرد: »رویکــرد بانک مرکــزی در این 

زمینه، محدودسازی 
و شــفافیت بــوده 
اســت. ایــن جملــه 
مشــکل دارد زیــرا 
تبــادل رمزارزهــا بــه 
دلیل ماهیت ســیال آنها، مرگ 
برای آنها بی معنی است. شاید 
برای کالاهای فیزیکی مثل طلا، 
ما بتوانیم بــه ســهولت در مورد 
این قضیــه صحبــت کنیــم، اما 
در مورد یک دارایی غیرفیزیکی 
و ســیال، ایــن جملــه صحیــح 
نیست. « او اضافه کرد: »رویکرد 
محدودیــت و شفاف ســازی، بــه 

تعریف و تفکیکی که بانک مرکزی از این بازار باید ارائه دهد 
بازمی گردد. «

  محدودسازی متضاد ترویج کردن نیست
مدیرعامل انجمن بلاک چین ایران در مورد پیشنهاداتی که 
به بانک مرکزی در این خصوص ارائه کرده است خاطرنشان 
کرد: »پیشــنهادی که مــا دادیم، حول ســه محور بــود: یکی 
اینکه متضاد ترویج کردن، محدودسازی نیست، بلکه ترویج 
نکردن است. ترویج نکردن به این معنی است که کاری انجام 

ندهیم. دومین پیشــنهاد بــرای ابــزار ترویج نکــردن، فاصله 
گرفتن از  نظام مجوزدهی سنتی و جایگزینی تنظیم گری به 
جای آن است. اگر به جای مجوز دادن از سیستم های جدید 
مثــل خودتنظیم گری اســتفاده شــود، احتمــالا بتوانیم این 
بازار را تنظیم کنیم و ابزار بهتری برای این موضوع اســتفاده 
کنیــم. همچنیــن رویکــرد آموزش محــور و فرهنگ ســازی 
می تواند به مردم کمک زیادی کنــد در این زمینه که در مورد 

سرمایه گذاری های خود احتیاط کنند.«

  عواقب مالیات بر رمزارزها در ایران
او در مورد رویکرد اعمال مالیات 
بر رمزارزها توســط بانک مرکزی 
اذعــان داشــت: »از ابزارهــای 
نــام بــرده بانــک مرکــزی بــرای 
سیاســت های خــود، مالیــات 
متوجه مردم بود کــه در برخی از 
کشــورها اعمــال می شــود. لازم 
است اشــاره شود در بســیاری از 
کشــورهای دیگــر، ایــن موضوع 
اعمال نمی شــود و مانند امارات 
و ترکیه مالیــات صفر دارنــد. در 
برخــی از کشــورها کــه ایــن ابزار 
اســتفاده می شــود، جریان روند 
ســرمایه بــه بالاتریــن حــد خود 
رسیده است. این کشورها از نظر اقتصادی به ثباتی رسیده اند 

که مردم تمایلی به فرار از مسائل قانونی ندارند.«
او با اشــاره بــه اینکــه در ایران بــا توجه بــه شــرایط تورمی، ما 
باید واقع بین باشیم، گفت: »در کشور ما، روحیه و فرهنگ 
مالیات گریزی وجود دارد در حالی که در برخی از این کشورها 
با توجه بــه امکاناتی که بــرای آنها فراهم می شــود، تمایل به 
دادن مالیات هم دارند.« آشــتیانی در پایان اظهار کرد: »در 
چنین شــرایطی در کشــور ما، مالیات، ابزار کنترل گری بازار 
رمزارزها نیســت. مالیات تنهــا این بــازار را از شــفاف بودن و 

سیاست های بانک مرکزی ایران در قبال رمزارزها چیست؟ 

 ترویج نشدن  در دستور کار

 در کشور ما، مالیات، 
ابزار کنترل گری بازار 

رمزارزها نیست. مالیات 
تنها این بازار را از شفاف 

بودن و قانون پذیر 
بودن، به سمت بازار 

زیرزمینی سوق 
می دهد

مهسا نجاتی 
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سلامت
H E A L T H

 پلتفــرم مدبــی را از چــه زمــان راه انــدازی 
کردید؟

 مدبی فعالیت خود را از سال ۱۴۰۱ آغاز کرده است. بخش 
بالینی ایــن حــوزه تخصص من نبــود و بــه همیــن خاطر از 
دوســتانم که در این حوزه تخصص داشــتند کمک گرفتم. 
من به عنوان مدیر اجرایی و کسب وکاری سعی کردم مدبی 
را جلو ببرم. در ابتدا بیشتر هدف مان این بود که یک پلتفرم 
مشاوره از راه دور حوزه سلامتی زنان باشیم. تلاش هایی هم 
کردیم اما نتوانســتیم به تناســب محصول- بازار برسیم و 
به نوعی کار را در آن بخش متوقف کردیم. بعد از آن ســعی 
کردیم روی ارزش پیشنهادی »در دســترس بودن خدمات 
بهداشــت بــاروری« تمرکز کنیــم. همان طــور که شــاهدیم 
همچنان مسئله پریودی برای جامعه یک تابو است و بسیار 
کم به این موضوع پرداخته می شود؛ به همین دلیل تصمیم 
گرفتیم خودمراقبتی را اولویت اول قرار دهیم. اولویت بعدی 
ما زنان در دوره پساقاعدگی )یائسگی( بودند. هدف ما این بود 

که بتوانیم با توجه به اینکه تعداد زیاد از زنان در این مرحله از 
زندگی هستند و فراموش شده اند، آنها را پوشش بدهیم. ما 
علاوه بر اینکه نســبت به ارتقای آگاهی های بهداشــتی در 
تلاشیم، درحال توســعه »روش های تشخیص زودهنگام« 
در حوزه باروری هم هســتیم. موضوعی که ترند اول دنیا در 
حوزه ســلامت زنان یا همان femtech اســت. مــا در تلاش 
هستیم تجربه های ناخوشــایند زنان در مسائل بهداشتی 

را کاهش دهیم.

 مدبی دقیقاً چه خدمات و محصولاتی را 
به زنان ارائه می دهد؟

 مدبــی یــک »پلتفــرم خودمراقبتــی بــاروری« زنان اســت. 
زندگی ۳۶۰ درجه یک زن در ســه فاز پریودی، باروری و پسا 
قاعدگی )یائســگی( تعریف می شــود و خدمــات مدبی هر 
سه بخش را شامل می شود. تشخیص زودهنگام باروری با 
توجه  به هزینه های بالای درمانی هدف اصلی ماست. برای 

رسیدن به این هدف کیت های تشخیص زودهنگام هورمونی 
)رپیدتســت( را داریــم کــه تنهــا عرضه کننده آن هســتیم. 
همچنیــن در ایــن پلتفــرم »پریــود باکس هایــی« طراحــی 
شــده که زنان می توانند ماهانــه آن را تهیه کنند. همچنین 
باکس هایی نیز برای دوره یائسگی زنان طراحی شده است 
تا به زنان در طی کردن راحت تر دوران یائســگی کمک کند. 
باکسی نیز برای نوجوانانی طراحی کرده ایم که برای اولین بار 
با این موضوع مواجه می شــوند و داخــل آن یک کتاب برای 
افزایش آگاهی درباره این موضوع تعبیه شده است. باکس 
دیگری نیز برای بهداشت دختران در این زمینه در مدرسه 
طراحی شده اســت. دختران مدرسه ای با کمک این باکس 
می توانند بهتــر نیازهای خــود را در حوزه ســلامت زنان رفع 
کنند و این دوره را راحت تر بگذراننــد. در واقع باکس های ما 
شامل محصولاتی برای افزایش آگاهی در خصوص پریودی، 
یائسگی و نیازمندی های بهداشتی این دوره است. در کنار 
محصولات، ارائه مشــاوره های تخصصی توسط شبکه ای 

 گفت وگو با فائزه سادات حسینی، بنیان گذار مدبی، پلتفرم حوزه سلامت زنان

 تابوهای اجتماعی
 موانع برابری درمان و سلامت

?????؟؟؟؟؟

 دسترسی به خدمات بهداشت و درمان یکی از پارامترهایی است که در کیفیت زندگی مخصوصاً زندگی خانم ها که هسته اصلی خانواده هستند، تأثیر 
می گذارد. فراخور مطالعات در این زمینه و برخورد با مسائل اجتماعی مرتبط با بهداشت زنان، تابوهای اجتماعی متعددی وجود دارند؛ تابوهایی که 

در نهایت منجر می شود زنان از بازگو کردن مسائل بهداشتی در این حوزه خودداری کنند و از این طریق دچار آسیب شوند.  فائزه سادات حسینی، 
فارغ التحصیل کارشناس ارشد برنامه ریزی منطقه ای از دانشگاه تهران است که از سال ها به مسائل زنان توجه زیادی داشته و این مسائل از 

اصلی ترین دغدغه های او بوده اند. او دغدغه خود را با دوستانش که در حوزه علوم پزشکی به ویژه تخصص زنان مشغول به فعالیت بودند در میان 
می گذارد تا راه حلی برای این مشکلات پیدا کنند. او در همین راستا متوجه می شود که در حوزه بهداشت زنان شکاف واضحی وجود دارد و در 

بخش پیشگیری و تشخیص صنعت سلامت کارهای زیادی باید انجام شود. پلتفرم مدبی از دل این دغدغه ها بیرون می آید.  در ادامه گفت وگوی 
کارنگ را با »فائزه سادات حسینی«، بنیان گذار پلتفرم »مدبی« در حوزه سلامت زنان می خوانیم.

I N T E R V I E W

INTRODUCTIONمعرفی

 راه اندازی یک استارتاپ 
تله هلث آمریکایی

 گلن گانت ام دی؛ 
استارتاپی برای 
بهبود زندگی زنان

 »گلن گانت ام دی«، یک استارتاپ حوزه 
بهداشــت و ســلامت اســت کــه به تازگی 
راه انــدازی شــده اســت. این اســتارتاپ به 
بیماران در خانه شــان خدمات بهداشتی 
در دسترس و راحت ارائه می دهد. خدمات 
این استارتاپ علاوه بر علائم یائسگی روی 
مواردی مانند مدیریت کاهش وزن، نظارت 
بر دارو، نظارت بر شــرایط مزمن و مسائل 
کلی سلامت زنان تمرکز دارد. مشاوران گلن 
گانت مجازی هستند و بیماران می توانند 
از طریق تماس ویدئویی ویزیت شــده و از 
خدمات مراقبت های بهداشتی به  موقع 
و کارآمــد بهره مند شــوند. این اســتارتاپ 
توسط دکتر گلن گانت راه اندازی شده که 

سی سال تجربه در علم بیوپزشکی دارد.

 اولویت حفظ حریم خصوصی 
بیماران

 محرمانه بــودن و حفظ حریم خصوصی 
بیمــار از مهم تریــن اولویت هــای ایــن 
اســتارتاپ اســت. ایــن ســرویس بــه طور 
کامل با حفاظت های فدرال تحت قوانین 

حریم خصوصی HIPPA مطابقت دارد.
 دکتر گانــت، بنیان گــذار و مدیرعامل این 
اســتارتاپ می گوید: »ما مفتخریم که در 
این دوره مراقبت های بهداشــتی شــرکت 
می کنیم. بیماران ایــن آزادی را دارند که با 
من و سایر اعضا تیم ما ارتباط برقرار کنند. 
مأموریت ما بهبود زندگی با ارائه راحت و 
با کیفیت بالا اســت. مأموریت ما بهبود 
زندگی زنــان بــا ارائــه خدمات بهداشــتی 
راحت، بــا کیفیت بــالا و شخصی ســازی 
شده اســت. ما معتقدیم که همه سزاوار 
مراقبت هــای بهداشــتی قابــل دســترس 

هســتند و پلتفرم ســلامت از راه دور ما 
این چشم انداز را به واقعیت تبدیل 

می کند.« 
 دکتر گانت اشاره می کند که ایالات 

متحده بیشترین هزینه را در سراسر 
جهان در زمینه مراقبت های بهداشتی 

دارد. بااین حــال، معیارهــای 
کیفیت و 

دسترسی به 
مراقبت، ایالات 

متحــده را در رتبــه آخر 
در مقایسه با هفت کشور 
صنعتی برتر قرار می دهد.


